
„SYNODALITA JE MENO CIRKVI“ 
Rodinná katechézka 206-2021 (796) www.inky.sk týždeň po 17. 10. 2021 

… alebo o jednej zo základných myšlienok, z ktorých pápežove slová vyvierajú. 

BOŽIE SLOVO: (Sk 13, 1-4; 14, 25-28) 

Čítanie zo Skutkov apoštolov: V antiochijskej cirkvi boli prorokmi a učiteľmi Barnabáš, Simeon, 

ktorého volali Niger, Lucius z Cyrény, Manaen, ktorý bol vychovaný s tetrarchom Herodesom, a 

Šavol.  Ako slúžili Pánovi a postili sa, povedal Duch Svätý: "Oddeľte mi Barnabáša a Šavla na 

dielo, na ktoré som ich povolal."  Oni sa postili a modlili, vložili na nich ruky a prepustili ich.  A 

oni, vyslaní Duchom Svätým, došli do Seleucie a stade sa preplavili na Cyprus. [...] Hlásali slovo v 

Perge, odišli do Atálie  a odtiaľ sa odplavili do Antiochie, kde ich zverili Božej milosti na dielo, 

ktoré práve dokončili.  Keď ta došli a zhromaždili cirkev, rozpovedali, aké veľké veci s nimi urobil 

Boh a že pohanom otvoril dvere viery.  A zostali dlhší čas s učeníkmi. Počuli sme Božie slovo! 

KATECHÉZKA (porov. www.inky.sk, úvahy/katechézy č. 360, 368, 700, 716, 709, 708, 620, 360) 

Dnes trochu odskočíme od pápežových prejavov k téme, ktorou v týchto dňoch ako Cirkev žijeme – 

ale zase nie až tak! Začína sa totiž dvojročná celocirkevná diskusia o synodalite v Cirkvi, počas 

ktorej „budeme v našich diecézach a farnostiach pozývať kňazov a veriacich laikov, aby sa na tomto 

synodálnom procese zúčastnili. Máme nasledujúce týždne a mesiace dôležitú úlohu učiť sa, čo 

znamená spoločné kráčanie, spoločná modlitba, spoločné uvažovanie, pýtanie sa, počúvanie, dialóg 

vo vnútri Cirkvi, otvorenie sa v modlitbe pre pôsobenie Ducha Svätého,“ vysvetľuje náš arcibiskup, 

Mons. Stanislav Zvolenský. Slovo synodalita je pre nás možno trochu neznáme. Nejde však o nič 

nové ani zvláštne. „Synodalita je meno cirkvi“, hovorí v 4. storočí veľký svätec a učiteľ Cirkvi, Ján 

Zlatoústy. A aj keď nás toto slovo isto nenapadlo, o synodalite sme počuli práve teraz pred chvíľou 

v úryvku Božieho slova. Videli sme antiochijskú farnosť, ktorá žije a koná ako veľké spoločenstvo. 

Všetko v nej sa týka všetkých. Spoločne vysielajú vyslancov, Pavla a Barnabáša, na misijnú cestu – 

a keď sa obaja vrátia, zhromaždia celú farnosť, aby spoločne ´všetkým referovali o tom, čo Pán cez 

nich vykonal. Hneď nato ich vidíme v hlbokej diskusii o naozaj vážnych a zásadných veciach: 

„Prišli niektorí z Judey a poúčali bratov: "Ak sa nedáte obrezať podľa Mojžišovho predpisu, nemô-

žete byť spasení."  Keď sa s nimi Pavol a Barnabáš dostali do sporu a nie malej hádky, rozhodli, že 

Pavol, Barnabáš a niektorí ďalší z nich pôjdu s touto spornou otázkou k apoštolom a starším do 

Jeruzalema.  Cirkev ich teda vypravila a oni išli... Keď prišli do Jeruzalema, prijala ich cirkev, 

apoštoli a starší a oni vyrozprávali, aké veľké veci s nimi urobil Boh.“ (Sk 15, 1-4) – a keď Jeruza-

lemský koncil v tejto veci rozhodol, vrátili sa „do Antiochie, zvolali zhromaždenie a odovzdali list.  

Keď ho prečítali, radovali sa z tejto útechy“  (Sk 15, 30-31). Všimli sme si, ako farnosť, cirkev 

v Antiochii ale aj v Jeruzaleme žije, funguje, pracuje ako jeden celok? Všetci sú zapojení, nikto nie 

je mimo, nikto nie je pasívny. Veci cirkvi sú vecou a záležitosťou každého. Všetci sú Cirkev. No 

a presne toto oná synodalita je.  

Pápež František otvoril túto diskusiu aj ako diecézny biskup svojej vlastnej rímskej diecézy. 

V príhovore k svojim veriacim v diecéze povedal: „Jedným zlom v Cirkvi, ba dokonca zvrátenosťou, 

je klerikalizmus, ktorý oddeľuje kňaza, biskupa od ľudí. Biskup a kňaz oddelený od ľudí je úradník, 

nie pastier.“ Toto poňatie je hlboko zakorenené aj na Slovensku a aj v našej farnosti, česť malým 

výnimkám. V tomto zvrátenom poňatí sa kňaz stáva manažérom a úradníkom v nejakej inštitúcii, 

ktorá sa radí medzi všetky ostatné firmy a inštitúcie v spoločnosti – a veriaci laici sú v pozícii 

zákazníka, ktorý podľa potreby využíva služby, ktoré Cirkev – čiže biskupi, kňazi, rehoľnici – 

ponúkajú. Horlivejší navštevujú bohoslužby podobne, ako chodia do fitness alebo do reštauračného 

zariadenia, tí menej horliví vyhľadajú služby Cirkvi, keď potrebujú prijímanie  alebo krst pre dieťa 

či sobáš pre seba alebo pohreb či zádušnú omšu za niekoho blízkeho – úplne rovnako, ako 

v podobnom prípade potreby vyhľadajú a využijú služby pošty, lekára alebo poisťovne. Toto ale nie 

je Cirkev, toto je presný opak Cirkvi! Vieme to. Hovoríme o tom. Káže sa o tom v kostole – niekde. 

Ale nič sa s tým nerobí. Po omši (ak na nej vôbec boli, u nás, na Turci, 95% katolíkov nepríde ani na 

sv. omšu) sa farníci rozídu a ďalej žijú a myslia po svojom – pretože je to pre nich pohodlné. Nemu-

sia nič robiť, keď sa im chce a koľko sa im chce, toľko z ponuky Cirkvi využijú a stačí im to na 

ilúziu toho, že sú predsa dobrí a „praktizujúci“ katolíci. A, buďme úprimní, je to pohodlné 

a vyhovuje to aj mnohým kňazom, vari aj biskupom, ktorí sa nemusia s nikým radiť, nič robiť, stačí 

odslúžiť omšu, pokrstiť, zosobášiť, na obed či na hostinu zájsť a užívať si, keď sú pre iných nie 

bratia na ceste, ale excelencie, veľadôstojní páni a ktovie čo iné... Je super, že sa pápež konečne 

rozhodol v tomto smere urobiť radikálny krok – a tým je proces, ktorý sa v Cirkvi práve začína.  

Walter kardinál Kasper v súvislosti s tým hovorí o II. vatikánskom koncile, od ktorého ukončenia 

nás delí 56 rokov a ktorý bol práve takýmto návratom späť od „klerikálnej, zaopatrovateľskej cirkvi 

k cirkvi ako Božiemu ľudu. Cirkev nie je strnulý systém, cirkev je stavba zo živých kameňov. Cirkev 

je Boží ľud na ceste časom. Presne to chce povedať grécke slovo „synodos“. Pôvodný význam slova 

synoda je „spoločne na ceste“. Ignác Antiochijský nazval kresťanov „spolucestujúci““, vysvetľuje 

kardinál a pokračuje: „Každý pokrstený má svoju charizmu, svoj dar Ducha, každý má svoje povola-

nie, svoje poslanie a svoju spoluzodpovednosť v cirkvi. Na tomto základe koncil znovu objavil 

spoločné kňazstvo všetkých pokrstených. Keďže jeden Svätý Duch je daný všetkým, Boží ľud a 

pastieri cirkvi nestoja oproti sebe ako vláda a parlament. Cirkev je ľud, ktorý je zjednotený s pas-

tiermi v jednom Svätom Duchu, 

pričom v tomto ľude vládne 

„jedinečná zhoda (po latinsky: 

conspiratio) medzi predstavený-

mi a veriacimi“. Preto nielen 

veriaci majú počúvať svojich 

pastierov; aj pastieri musia 

počúvať, čo Duch hovorí cirkev-

ným obciam. Pre všetkých platí: 

„Ducha neuhášajte!“ (1Sol 5, 

19). Synodalita sa deje v súhre 

pastierov a Božieho ľudu. Syno-

dalita nie je príležitostné zhro-

maždenie biskupov; synodalita je 

normálny spôsob bytia a každo-

denná forma života cirkvi. Všetci 

majú počúvať Božie slovo vo 

Svätom Duchu, ktorý je spoločný 

všetkým. Všetci majú spoločne 

dosvedčovať Božie slovo v sile 

Svätého Ducha. A všetci majú žiť 

Božie slovo v každodennosti 

podľa vzoru jeruzalemskej 

cirkevnej praobce vzájomným 

zdieľaním. Vrcholom spoločnej 

cesty je to, že sa všetci v deň 

Pána schádzajú na spoločné 

slávenie Eucharistie. Synodálna 

ekleziológia je preto eucharistic-

ká ekleziológia, pri ktorej na 

konci slávenia sú všetci vyslaní 

do sveta. Synodálna cirkev, ktorá 

má svoje centrum v spoločnom 

slávení Eucharistie, nie je cirkev 

zasadaní, ale cirkev v prelome, 

misionárska cirkev.“ 

UVAŽUJEME: 

Predstavme si teraz pred očami 

Cirkev – v praxi našu farnosť – takú, 

aká má byť, skutočnú, katolícku – 

kde nie sme návštevníci kostola, 

v lepšom prípade pomocníci farára, 

ktorí pomôžu na brigáde, upratať 

kostol, alebo navrhnú nejakú pobož-

nosť a adoráciu, ale kde sme naozaj 

spoločenstvo, jeden veľký a dobre 

zorganizovaný tím ľudí, ktorí 

spoločne kráčajú jednou cestou, 

spoločne napĺňajú jedno poslanie, 

spoločne bojujú jeden boj viery 

s duchom sveta, sú naozaj jedna 

rodina a naozaj spoločne žijú, ako 

domáci Boha a cudzinci sveta, 

spojení medzi sebou viac, než 

čímkoľvek iným mimo Cirkvi! 

REFLEXIA: 

< Čo z toho už sme? A koľko nám 
k tomu ešte chýba? Aké prekážky 
k tomu vidíte? Synodálna Cirkev je 
cirkev obrátených, veriacich, kres-
ťanstvo naplno žijúcich kňazov 
a laikov – ako na tom sme, sme 
naozaj sami obrátení a pripravení na 
túto rolu v spoločenstve farnosti? 
Akú úlohu v tomto môžu zohrať malé 
farské spoločenstvá? > 


